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Referat fra møde i Tilgængelighedsrådet 
 
Mødet blev afholdt den 15.02.2022 på Rådhuset 
 
Deltagere: Polly Dutschke, Bente Østrup Brøgger, Dorthe Laustsen, Jørgen 
Bak, Mogens Toustrup, Monika Mohr, Morten Pedersen, Jane Kallestrup og 
Rie Ollendorff.  
Afbud: Lene Hartig Danielsen (fratrådt Tilgængelighedsrådet) 
Gæster: Gustav Friis, MTM; Gitte E. Frøkjær og Britta L. Degn, MTM; Kim 
Josefsen, Trafik og Vejdrift. 
 
Referat 
 
Ad. 1. Kort præsentation af Polly Dutschke og rådets medlemmer. 
Ad. 2. Bemyndigelse og varetagelse af midlerne fra tilgængelighedspuljerne. 
Mogens forelagde, at Handicaprådet har bemyndiget at Tilgængelighedsrå-
det fremadrettet skal varetage midlerne fra begge tilgængelighedspuljer. 
Den ene pulje ’Investeringsplan for 2024-2033’ (4 år i 10 år = 40 mio.kr.) er 
rettet mod anlægsmidler og administreres ved MTM. Tilgængelighedsrådet 
kan komme med forslag til projekter.  
Derudover er der en mindre pulje i BA på ca. 2 mill. kr. samt 400.000 kr. der 
bevilges hvert året. Sidstnævnte kan anvendes til diæter og øvrige udgifter. 
Der er enighed om, at vi udarbejder en bruttoliste med ønsker til tilgængelig-
hedsprojekter. Bruttolisten sættes som punkt på dagsorden til næste møde.  
 
Ad. 3. Nye mulige projekter: 
Ad. 3.1. Gustav Friis, MTM fremlagde projektet: ’Tre tilgængelighedsruter’.   
Jørgen gjorde opmærksom på, at det skal være muligt at komme til ruterne 
med Flextransport. Morten gjorde opmærksom på det samlede menneske-
tryk og spurgte ind til hvordan dette kan reguleres. Mogens spurgte ind til om 
der kommer flere tilgængelige ruter, hvilket Gustav ikke kunne svare på.  

Der nedsættes en Tilgængelighedsfølgegruppen bestående af: Jørgen Bak, 
en kørestolsbruger, en rollatorbruger og en bruger med kognitive udfordrin-
ger. Det ønskes ligeledes at Ældrerådet inddrages hvis de ønsker at del-
tage.  
Gustav fortalte, at der indtil videre kun er afsat midler til et skitseprojekt og til 
udpegning af ruterne.  

Oplægget fremsendes som bilag når det er modtaget fra Gustav.   

Ad. 3.2. Principskitser i forbindelse med anlægsprojekter (MTM v. Chris H. 
Thomsen). Punktet er udsat til næste møde. 
 

Ad. 3.3. Vesterbro Torv (MTM v. Lars Clausen). Punktet er udsat til næste 
møde. 
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Ad. 3.4. Amtssygehuset. Gitte E. Frøkjær og Britta L. Degn, MTM fremlagde 
projektet for Amtssygehuset. Der nedsættes en Tilgængelighedsfølgegrup-
pen bestående af: en kørestolsbruger (evt. Peter Bak Nielsen), en bruger 
med kognitive udfordringer (evt. Nina Rasmussen) og en bruger fra Dansk 
Blindesamfund.  
Oplægget er vedlagt som bilag.  

 
Ad. 5. Igangværende og kommende projekter. 

Opsætningen af dokumentet er forståeligt og godkendt. 

Der var et spørgsmål til punktet ´Fitness i Eskelund’ hvor langt er projektet? 
Sekretariatet kontakter Felix Vestergaard for at høre om status.  

Ad. 6. Tema-arrangement ved René Sørensen Overby Ph.d. (7. april). 
Invitation er udsendt til Tilgængelighedsrådet, brugerrepræsentanterne og 
koordinationsgruppen.  
Sekretariatet kontakter Ina Bøge Eskildsen, BA, for at høre om hun, eller en 
kollega vil komme til samme arrangement for at fortælle om Aarhuskompas-
set.  
Tilgængelighedsrådet ønsker derudover at invitere projektledere fra de aktu-
elle projekter. Derudover spørges Koordinationsgruppen om der er andre 
projektledere ved magistraterne der er relevant at inddrage. Forespørgsel til 
Koordinationsgruppen er udsendt.  
 
Tilgængelighedsrådet ønsker en beskrivelse af brugerrepræsentanternes 
rolle fremsendes som bilag. Bilag er vedhæftet.  
 
Ad. 7. Tilgængelig påstigning af bybusser. 

Kim Josefsen, Trafik og Vejdrift deltog på mødet. Kim har et møde med Let-
banen og Midttrafik snarest. Mødet handler bl.a. om indarbejdelse af tilgæn-
gelighed. Kim spurgte ind til om Tilgængelighedsrådet har særlige ønsker 
der skal forelægge på mødet med Letbanen og Midttrafik. 

Der blev spurgt ind til antal el-busser i kommunen, samt til priser for nyetab-
lering, og etablering ved eksisterende busser. Kim J er vendt tilbage med 
følgende: AarBus har ca. 180 busser, inkl. reservebusser. Heraf er 33 i dag 
elbusser. 29 yderligere udskiftes i år til elbusser. Resten forventes udskiftet i 
2025-2027 afhængig af den endelige udbudsmodel. 
Det koster 40-80 t.kr. per stk. at montere el-ramper i de nye el-busser. Det er 
en samlet udgift på 4,8-9,6 mio. kr. der endnu ikke er indkøbt. 
Kim J har sendt en forespørgsel videre på udgiften på etablering af el-ram-
per i eksisterende el-busser. Svar vil blive videresendt til Tilgængelighedsrå-
det, men forventes først efter vinterferien.  
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Tilgængelighedsrådet ønsker mere politisk fokus på området. Og det bør 
overvejes om bedre tilgængelighed til busserne, kan reducere behovet for 
Flextrafik. 
 

Tilgængelighedsnotater vedrørende Letbanen (i Aarhus Kommune, ved Gre-
nåbanen) udarbejdet i 2019 for Aarhus Kommune, ved Rie Ollendorff ARK 
(Rie´s arkitektfirma), er fremsendt til Kim Josefsen til orientering til mødet 
med Letbanen og Midttrafik.  

Ad. 8. Årsrapport til Handicaprådet. Rapporten er godkendt. Dog er der 
enighed om, at teksten om at kurset var for langt fjernes.  

Sekretariatet opdaterer rapporten, og den videresendes til Handicaprådet til 
orientering. Næste år bliver rapporten med billeder fra projekterne. Årsrap-
porten er vedhæftet som bilag. 

AD. 9. Årsplan 2022 

Tilgængelighedsrådsmødet den 28.6.22 rykkes frem til den 21.6.22 efter øn-
ske fra Morten Pedersen. Derudover forlænges alle fremadrettede Tilgæn-
gelighedsrådsmøder med én time, da der er brug for mere tid. Sekretariatet 
indkalder og opdaterer.  

Vedhæftet er opdateret Årsplan 2022, dateret 18.02.2022. 

Ad. 10 Evt. 

Ad. 10.1. Hanne Storvang er vendt tilbage idet der sker mere i projekt Kon-
gelund. Der mangler at blive nedsat en Tilgængelighedsfølgegruppe. Mo-
gens vil gerne deltage, og Esben (svagsynet) er foreslået. Sekretariatet kon-
takter og etablerer gruppen.   

Ad. 10.2. Sekretariatet spørger til om det er muligt at få tilknyttet nogle unge 
brugerrepræsentanter til følgegrupperne, jf. Frederiksbjerg skole hvor det vil 
være relevant at få nogle unges bud på god tilgængelighed.  

Morten undersøger ved Parasport Aarhus - sports Idrætsforeningerne, om 
der er unge her der ønsker at deltage. 

Mogens spørger ligeledes i DH regi, hvor der er møde i marts måned.  

Bilag: 
Oplæg Amtssygehuset 
Oplæg tre tilgængelige ruter (eftersendes) 
Brugerrepræsentanternes rolle, beskrevet i dokumentet: ”Bliv brugerrepræ-
sentant…”. 
Årsplan 2022, dateret 18.02.2022. 
Årsrapport.  
 

Næste møde er mandag den 25. april 2022, kl. 15.00 – 18.00 
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